

ALABAMA FEDERATION OF FRENCH CLUBS
FRENCH CONVENTION 2023-2024

Le Sport : À vos marques, prêts, partez !

INDIVIDUAL ORAL

ADVANCED LEVEL – Le jeu de paume



Ancêtre du tennis actuel, le jeu de paume date du XII^e siècle, où des moines se renvoyaient une boule de chiffon en s'aidant des murs du cloître. Le jeu conquiert également la Monarchie et s'évolue. Les joueurs s'équipent de gants, puis de raquettes, et enfin un filet divise le terrain en deux. Le jeu de paume connaît son apogée au début du XVI^e siècle. On comptera jusqu'à 1 800 salles et terrains en plein-air à Paris, plus nombreux que les églises ! En 1527, François I^{er} officialise la rémunération des sportifs. Mais le déclin du sport se confirme cent ans plus tard, car Louis XIV se désintéressera de la Paume, lui préférant le billard. À la veille de la Révolution, il ne reste plus que 15 salles à Paris ! La plus célèbre demeure, bien évidemment, celle de Versailles, dont le décor offrira un cadre majestueux au Serment du Jeu de Paume en 1789. La Révolution laissera pour mort le jeu de paume, le jugeant trop aristocratique. Mais de cette époque, la langue française conserve un nombre d'expressions issues de la paume : épater la galerie, qui va à la chasse perd sa place, et tomber à pic, entre autres ...

Ancestor of today's tennis, the "palm game" dates to the 12th century, when monks would pass a rag ball back and forth to each other, using the walls of the cloister, if need be. The game captures the attention of the monarchy and begins to change. Its

ALABAMA FEDERATION OF FRENCH CLUBS
FRENCH CONVENTION 2023-2024

Le Sport : À vos marques, prêts, partez !

INDIVIDUAL ORAL

players start wearing gloves, then using rackets, and finally an actual net is placed to divide the court in two. The “jeu de paume” reaches its height of popularity at the start of the 16th century. Up to 1,800 special rooms or outdoor courts will be counted in Paris—more than the number of churches! In 1527, Francis I establishes paying athletes of the sport. But the decline of the sport becomes clear one hundred years later, when Louis XIV will lose interest in the game, preferring billiards. One the eve of the French Revolution, a mere 15 courts remain in Paris! The most famous one remains, obviously, the one at Versailles, whose décor will provide a majestic setting for the Tennis Court Oath of 1789. The Revolution will leave the game for dead, judging it to be too aristocratic. But from this period, the French language has retained a number of expressions springing from the game: ‘to show off’, ‘leave your place and you will lose it’, and ‘to come just at the right time’, among others...